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»جوان« آورده هاي اصلاح نظام ارزيابي 
شركت هاي دانش بنيان را بررسي مي كند

 رونق اقتصادي بلندمدت 
با تقويت زيست بوم شركت هاي دانش بنيان
اصلاح نظام ارزشيابي شركت هاي  دانش بنيان براي 

تقويت اكوسيستم علم و فناوري ايران و بومي سازي 
فناوري صنعتي

اس�تقرار نظام ارزيابي جديد ش�ركت هاي دانش بنيان براي تقويت 
اكوسيس�تم علم و فناوري اي�ران و تقوي�ت بومي س�ازي فناوري 
صنعتي بسيار مهم است. دولت با تسهيل ورود شركت ها به اقتصاد 
دانش بنيان و اتخاذ رويكردي فعال براي ارزيابي مس�يرهاي رشد، 
مي تواند نوآوري و پيشرفت هاي فناوري را تقويت كند و رقابت پذيري 
را بهبود بخش�د. اي�ن اصلاح�ات، ايران را ب�ه عنوان قطب�ي براي 
بومي سازي فناوري هاي صنعتي و پيشبرد توسعه پايدار قرار خواهد 
داد. ايران با اكوسيس�تم قوي تر علم و فناوري، مي تواند پتانس�يل 
خ�ود را به  عنوان ي�ك بازيگر جهان�ي در نوآوري و پيش�رفت هاي 
فناوري، تحقق بخش�د و به رون�ق اقتصادي بلندم�دت كمك كند. 

    
سيس��تم ارزيابي فعلي ش��ركت هاي  دانش بني��ان در اي��ران عمدتاً بر 
تك شاخص پيچيدگي فناوري استوار است و بعدهاي مختلف يك شركت 
را شناسايي نمي كند و پتانسيل و تأثير كامل اين شركت ها بر اقتصاد را 
نشان نمي دهد. سيس��تم ارزيابي بايد به گونه اي اصلاح شود كه شامل 
مجموعه وسيع تري از معيارها باش��د كه عواملي مانند نوآوري، توسعه 
فناوري، نفوذ بازار، ايجاد مالكيت معنوي و ايجاد شغل را ارزيابي  كند. با 
اتخاذ يك سيستم ارزيابي جامع تر، ايران مي تواند شركت هاي  دانش بنيان 
با پتانسيل بالا را بهتر شناسايي و حمايت و رشد و سهم آنها را در اقتصاد 
تقويت كند. در همين رابطه معاونت علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان 
رياس��ت جمهوري اخيراً به اصلاح نظام مجوزدهي و ارزيابي ش��ركت ها 
و مؤسسات دانش بنيان پرداخته كه موجب تس��هيل ورود شركت ها به 
اقتصاد دانش   بنيان شده و توانايي رش��د و نمو اكوسيستم علم و فناوري 

كشور را نيز به طور چشمگيري افزايش داده است.
تسهيل ورود شركت ها به اكوسيستم اقتصاد  دانش بنيان براي موفقيت و 
رشد آنها بسيار مهم است. مشخصه اقتصاد مبتني بر دانش تأكيد شديد بر 
تحقيق، توسعه و نوآوري است. براي تسهيل ورود، ايران بايد سازوكارهايي 
ايجاد كند كه از ش��ركت هاي  دانش بنيان در مراحل مختلف توسعه آنها 
حمايت كند. اين موضوع شامل دسترس��ي به زيرساخت هاي تحقيق و 
توس��عه، فرصت هاي تأمين مالي، برنامه هاي راهنمايي و پلت فرم هاي 
شبكه است. با ايجاد يك اكوسيستم حمايتي، ايران مي تواند كارآفرينان، 
محققان و ن��وآوران بااس��تعداد را جذب و حفظ و رش��د ش��ركت هاي 
 دانش بنيان را تقويت كند. جايگزيني نظارت پسيني با نظارت پيشيني از 
ديگر مزاياي نظام ارزيابي جديد است. نظارت پسيني با رويكرد پيشگيرانه 
براي ارزيابي مسير رشد شركت هاي  دانش بنيان براي توسعه و موفقيت 
آنها ضروري اس��ت. نظارت پيش��يني بر ارزيابي عملكرد گذشته تمركز 
دارد و اغلب پتانسيل رشد آينده را ناديده مي گيرد. از سوي ديگر، ارزيابي 
پيشگيرانه شامل نظارت و ارزيابي مستمر شاخص هاي عملكرد كليدي، 
شناسايي زمينه هاي بهبود و ارائه پش��تيباني بموقع است. اين رويكرد 
شركت هاي  دانش بنيان را قادر مي س��ازد به چالش ها رسيدگي كنند، با 
پويايي بازار سازگار شوند و روی فرصت هاي نوظهور سرمايه گذاري كنند. 
ارزيابي پيشگيرانه همچنين به سياستگذاران اجازه مي دهد تصميمات 
آگاهانه اي در مورد تخصيص منابع و تدوين خط مش��ي اتخاذ و از رشد 

پايدار اكوسيستم علم و فناوري اطمينان حاصل كنند. 
  تبديل ش�دن اكوسيس�تم اقتصاد دانش بنيان به هاب اصلي 

جهت بومي سازي فناوري صنعتي 
علي خسرويان، كارش��ناس حوزه علم و فناوري در گفت وگو با »جوان« 
در رابطه با اهميت حركت به سمت يك اكوسيس��تم قوي تر در اقتصاد 
دانش بنيان در جهت تبديل شدن شركت هاي توانمند دانش بنيان فناور به 
بازوي جديد توسعه فناوري و تكنولوژي صنعتي در حوزه تحقيق و توسعه 
صنايع بزرگ گفت: يكي از مش��كلات فعلي اقتصاد دانش بنيان، مسئله 
نظام ارزيابي تك شاخصه و سختي مجوزهاي ورود به اكوسيستم اقتصاد 
دانش بنيان است، اين در حالي اس��ت كه اخيراً با محوريت نقش جديد 
اكوسيستم علم و فناوري در تبديل شدن به بازوي اصلي تحقيق و توسعه 
صنعتي و ش��كل گيري يك بازار مناسب براي ش��ركت هاي دانش بنيان 
توانمند، نظام ارزيابي و حمايتي از ش��ركت ها و مؤسس��ات دانش بنيان 
از س��وی معاونت علمي، فناوري و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري 

اصلاح شده كه موجب تحولی بزرگ در اين بخش شده است.
وي در ادامه با اش��اره به اهميت تسهيل ورود ش��ركت ها به اكوسيستم 
اقتصاد دانش بني��ان و تأثير آن بر افزايش ظرفيت نوآوري ش��ركت هاي 
 دانش بنيان براي تأثيرگذاري بر صنعت اظهار كرد: اصلاح نظام ارزيابي 
شركت هاي  دانش بنيان به توسعه اكوسيس��تم قوي تر علم و فناوري در 
ايران كمك مي كند. يك اكوسيستم قوي ش��امل ذي نفعان مختلفي از 
جمله دانشگاه ها، مؤسسات تحقيقاتي، بازيگران صنعت، سرمايه گذاران 
و سياستگذاران مي شود. با تسهيل ورود ش��ركت ها به اين اكوسيستم، 
ايران مي تواند همكاري، اشتراك دانش و انتقال فناوري را ارتقا دهد. اين 
همكاري ظرفيت نوآوري ش��ركت هاي  دانش بنيان را افزايش مي دهد و 
آنها را قادر مي سازد فناوري ها و محصولات پيشرفته را توسعه دهند. يك 
اكوسيستم قوي تر علم و فناوري همچنين سرمايه گذاري خارجي را جذب 
و بومي سازي فناوري هاي صنعتي را تقويت و ايران را به عنوان قطبي براي 

نوآوري و پيشرفت هاي فناوري معرفی می كند. 
خسرويان، كارشناس حوزه علم و فناوري با اشاره به ضرورت ايجاد هاب 
اصلي جهت بومي سازي فناوري صنعتي و نقش پذيري اكوسيستم اقتصاد 
دانش بنيان در اين زمينه اضافه كرد: بومي سازي فناوري صنعتي به فرايند 
انطباق و پذيرش فناوري هاي پيشرفته در صنايع داخلي اطلاق مي شود. 
با اصلاح نظام ارزيابي و پرورش اكوسيس��تم قوي عل��م و فناوري، ايران 
مي تواند به قطب بومي س��ازي فناوري صنعتي تبديل شود. شركت هاي 
دانش بنيان با توس��عه و تجاري س��ازي فناوري هايي كه نيازهاي خاص 
صنايع داخلي را برآورده مي كنند، نقش مهمي در اين فرايند ايفا مي كنند. 
از طريق ارزيابي و پشتيباني فعال، اين شركت ها مي توانند توانايي هاي 
خود را افزايش دهند، محصولات خود را بهبود بخشند و دامنه بازار خود 
را گسترش دهند. بومي سازي فناوري صنعتي نه تنها اتكا به فناوري هاي 
وارداتي را كاهش مي دهد، بلكه فرصت هايي را براي انتقال دانش، ايجاد 

شغل و رشد اقتصادي ايجاد مي كند. 
اين كارش��ناس حوزه علم و فن��اوري در رابطه با ديگ��ر مزاياي اصلاح 
نظام ارزش��يابي جديد اقتصاد دانش بنيان گفت: اص��لاح نظام ارزيابي 
شركت هاي  دانش بنيان فوايد متعددي براي اكوسيستم علم و فناوري 
ايران و كل اقتصاد به همراه دارد. نوآوري پيشرفته يكي از اين مزاياست. 
سيستم ارزيابي جامع جديد، شركت هاي  دانش بنيان را تشويق مي كند 
تا بر نوآوري تمركز كنند و در نتيجه به توسعه فناوري ها و محصولات 
جديد بپردازن��د. همچنين تس��هيل در ورود ش��ركت ها ب��ه اقتصاد 
 دانش بنيان منجر به ايجاد مش��اغل با مهارت بالا، كاهش نرخ بيكاري 
و كمك به توس��عه سرمايه انساني مي ش��ود و موجبات رشد اقتصادي 
و توسعه فناورانه كش��ور را نيز فراهم می كند. يك اكوسيستم علمي و 
فناوري قوي تر، سرمايه گذاري خارجي را جذب و بومي سازي فناوري 

صنعتي را تقويت مي كند و رشد اقتصادي را پيش مي برد. 
وي در ادامه افزود: ارزيابي فعال شركت هاي دانش بنيان را قادر مي سازد 
در خط مقدم پيشرفت هاي فناوري باقي بمانند و توسعه فناوري هاي 
پيشرفته را هدايت كنند. شركت هاي  دانش بنيان كه از طريق ارزيابي 
فعالانه حمايت و راهنمايي دريافت مي كنند، ه��م در داخل و هم در 

سطح بين المللي رقابتي تر مي شوند.

 تجارت ايران با اعضاي بريكس 
به 1/ 25ميليارد دلار رسيد

س�خنگوي كميس�يون توس�عه تج�ارت  خان�ه صم�ت گف�ت: 
در پن�ج ماهه نخس�ت امس�ال ح�دود ۳۷ ميلي�ون ت�ن كالا به 
ارزش 25/1ميلي�ارد دلار بي�ن اي�ران و اعض�اي فعل�ي و جديد 
بريك�س تب�ادل ش�د ك�ه 52/4درص�د وزن و 5۷/۷درصد كل 
تج�ارت خارج�ي اي�ران را ب�ه خ�ود اختص�اص داده اس�ت. 
س��يدروح الله لطيفي، س��خنگوي كميس��يون رواب��ط بين الملل و 
توس��عه تجارت  خانه صنعت، معدن و تجارت ايران، همزمان با سفر 
رئيس مجلس شوراي اس��لامي به آفريقاي جنوبي براي شركت در 
نشست رؤس��اي مجالس اعضاي بريكس اظهار داش��ت: در پنج ماه 
نخست امس��ال بيش از 70/3ميليون تن كالاي غيرنفتي به ارزش 
43/5ميلي��ارد دلار بين ايران و كش��ورهاي جهان تبادل ش��د كه 
36/8ميليون تن به ارزش ۲5 ميلياردو۱0۹ ميليون دلار آن بين ايران 
و ۱0 كشور عضو فعلي و جديد و بريكس بوده كه 5۲/4درصد وزن و 
57/7درصد ارزش كل تجارت ايران)مجموع واردات و صادرات( را به 

خود اختصاص داده است . 
وي افزود: از كالاهاي تبادل شده بين ايران و بريكس، ۲7/7ميليون تن 
كالاي غيرنفتي به ارزش ۹ ميليارد و ۱۲3 ميليون دلار، صادرات ايران 
به ۱0كش��ور بريكس پلاس بوده كه 50 درصد وزن و 47 درصد ارزش 

كل صادرات كشورمان به دنيا را شامل مي شده است. 
لطيفي در خصوص مقاصد صادراتي ايران به كش��ورهاي بريكس 
پلاس گفت: چين با خريد 5/6ميلي��ارد دلار، امارات با ۲/3ميليارد 
دلار، هند ب��ا 845 ميلي��ون دلار، روس��يه با 36۱ ميلي��ون دلار و 
آفريقاي جنوب��ي با 5۱/5ميلي��ون دلار، پنج مقص��د اول صادرات 
كالاهاي غيرنفتي ايران در بي��ن ۱0عضو فعلي و جديد بريكس در 

پنج ماه نخست امسال بودند. 
وي افزود: برزيل با خريد مستقيم ۱/۲ميليون دلار، مصر با 644هزار 
دلار، اتيوپي با ۱43هزار دلار، عربس��تان با ۹0هزار دلار و آرژانتين با 
4۱/3هزار دلار مقاصد ششم تا دهم صادرات كالاهاي ايراني به اعضاي 

بريكس بودند. 
سخنگوي سابق گمرك توضيح داد: از كل صادرات به اعضاي فعلي و 
جديد، ۲۲/۲ميليون تن كالا به ارزش 6/8ميليارد دلار صادرات ايران به 
پنج كشور عضو فعلي بريكس و 5/5ميليون تن كالا به ارزش ۲/3 ميليارد 

دلار نيز به اعضاي جديد بوده است. 
لطيفي در خصوص واردات از اعضاي فعلي و جديد بريكس گفت: از كل 
واردات ۱4/5ميليون تني كالا به كش��ور به ارزش ۲4/۲ميليارد دلار، 
۹ ميليون و ۱۲8هزار تن كالا به ارزش ۱6 ميليارد دلار از اعضاي قديم 
و جديد بريكس ب��وده كه 63 درصد وزن و 66 درص��د ارزش واردات از 
اين كشورها در پنج ماهه امسال بوده كه 4/4ميليون تن كالا به ارزش 
8/8ميليارد دلار از اعضاي فعلي بريكس و 4/7ميليون تن كالا به ارزش 

7/۲ميليارد دلار از اعضاي جديد بريكس بوده است. 
سخنگوي كميسيون توس��عه تجارت خانه صمت در خصوص ميزان 
واردات ايران از اعض��اي بريكس پلاس توضيح داد: ام��ارات با فروش 
7/۲ميليارد دلار، چين با 7/۱ميلي��ارد دلار، هند با 8۱3 ميليون دلار، 
روسيه با 7۹3 ميليون دلار، برزيل با ۱30 ميليون دلار، آفريقاي جنوبي 
با ۹/۱ميليون دلار، اتيوپي با 55۲هزار دلار، آرژانتين با ۲۹7هزار دلار، 
مصر با ۲7۹هزار دلار و عربستان بدون فروش كالا، به ترتيب كشورهاي 
فروش��نده كالاي مورد نياز ايران در پنج ماهه نخس��ت امسال در بين 

اعضاي بريكس پلاس بودند. 
لطيفي ابراز اميدواري كرد با آغاز عضويت ايران، مصر، امارات، اتيوپي، 
آرژانتين و عربستان از ابتداي سال ۲0۲4ميلادي، با فعال شدن كريدور 
جنوب به شمال، سياست دلار زدايي، توسعه حمل و نقل، توسعه كسب 
و كار نوين بين اعضا، راه اندازي ارز مشترك و ايجاد ساز و كار مناسب 
اقتصادي بين همه ۱۱ عضو كه عمدتاً كش��ورهاي ب��زرگ و در حال 
توسعه هستند و سهم بزرگي از كيك اقتصاد دنيا را دارند، تجارت ايران 

با اعضاي فعلي و جديد روند شتاباني را به خود بگيرد.

 عضو كميسيون عمران مجلس
در گفت وگو با »جوان«:

 پايان فرار مالياتي و اخذ ماليات عادلانه 
با اجراي كامل سامانه مؤديان ممكن است

عض�و كميس�يون عم�ران مجل�س ش�وراي اس�لامي معتق�د 
اس�ت اخ�ذ مالي�ات در قال�ب قان�ون پايانه ه�اي فروش�گاهي 
و س�امانه مؤدي�ان كام�لًا هوش�مندانه و منصفانه خواه�د بود و 
ديگر مباحث�ي همچ�ون ف�رار مالياتي ش�كل نخواه�د گرفت. 

    
صديف بدري در گفت وگو با »جوان« با اش��اره ب��ه ويژگي هاي قانون 
پايانه هاي فروشگاهي و سامانه مؤديان گفت: اين قانون ماليات ستاني 
در امور اقتصادي را هوشمندانه و منصفانه مي كند و اين مسئله يكي از 

ويژگي هاي بارز قانون فوق است. 
اين نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي بيان كرد: به واقع در راس��تاي 
اجراي صحيح اين قانون همه س��امانه ها و همه كس��ب وكارها بايد به 
سامانه مركزي اين قانون متصل شوند تا نظارت درستي در اين بخش 

صورت گيرد. 
وي تأكيد كرد: پيرو جمع آوري داده ها، سامانه مركزي داراي اطلاعات 
و آماري از كالاها خواهد ش��د تا هم ورود و خروج و هم قيمت فروش 
كالاها به درستي اعمال و برخط شود و به نوعي پيش بيني پذيري بازار 

در اين بخش شكل گيرد. 
 اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي تأكيد كرد: همچنين پيرو اين 
قانون فروش، سود و خريد كالا مشخص خواهد شد، بنابراين اين قانون 
حائز ويژگي هاي مناسبي است و به واقع كشورهاي پيشرفته هم به اين 
قبيل سامانه ها مجهز هستند تا ماليات س��تاني به صورت هوشمند و 

آنلاين مدنظر قرار گيرد و سهم مالياتي كسر شود. 
وي تصريح كرد: اخذ ماليات در قالب قانون پايانه هاي فروش��گاهي و 
سامانه مؤديان كاملًا هوشمندانه و منصفانه خواهد بود و ديگر مباحثي 

همچون فرار مالياتي شكل نخواهد گرفت. 
 اين نماينده مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه اين قانون شيوه هاي 
سنتي در ماليات ستاني را كنار مي گذارد، ادامه داد: طبيعتاً در صورت 
اجراي صحيح قانون، شيوه هاي سنتي كنار گذاشته می شود و به واقع از 

خطاهاي شكل گرفته در اين بخش هم كاسته خواهد شد. 
 وي با بيان اينكه قانون فوق بايد به درستي اجرايي شود، ادامه داد: دولت 
بايد پيگير عملياتي شدن قانون فوق باشد، حتماً بايد بستر سازي لازم در 

اين بخش مدنظر قرار گيرد.

گندم�كاران ظاه�راً بي خطرتري�ن طبق�ه 
محس�وب مي ش�وند كه دولت ه�ا همواره 
مطالبات آنه�ا را همراه با تأخي�ر پرداخت 
مي كنن�د. تقريباً هيچ س�الي نبوده اس�ت 
كه مطالبات گندمكاران ب�ه اندازه و بموقع 
پرداخت ش�ود.  اي�ن روي�ه در دولت فعلي 
نيز استمرار داش�ته اس�ت و به  رغم وعده 
پرداخ�ت مطالبات گندم�كاران ت�ا پايان 
ش�هريور، حال از پايان مهر به عنوان موعد 
پرداخت آنها سخن گفته مي شود، چه آنكه 
به  گفته رئيس سازمان برنامه و بودجه تا آخر 
مهرماه تمام مطالبات گندمكاران پرداخت 
مي شود، البته اين مسئول دولتي از تأخير در 
تحقق وعده از گندمكاران عذرخواهي كرده 
اس�ت اما گندمكاران معتقدند عذرخواهي 
نمي خواهيم، مطالبات ما را پرداخت كنيد. 

    
گندم به  عنوان كالايی راهبردي، نقش اساسي 
در تأمين امنيت غذايي دارد و تحولات جنگ 
غرب با روسيه در كارزار اوكراين نيز اين مهم را 
اثبات كرد، البته در دولت قبلي ظاهراً بهايي به 
جايگاه راهبردي گندم داده نمي شد، چه آنكه 
برخي مس��ئولان آن دولت صراحتاً مي گفتند 
نيازي به توليد گندم در داخل كش��ور نيست 
و مي توان آن را وارد كرد ول��ي قضيه اوكراين 
تلنگري براي چنين تفكر خانمانس��وزی بود 
كه نشان داد بايد به خودكفايي گندم در  كشور 
به  عنوان يك راهبرد اساس��ي نگريس��ت و با 
استناد به اين مهم، از گندمكاران  حمايت كرد، 
البته گندمكاران فارغ از نگاه جناحي و حزبي 
دولت ه��ا، توليد گندم را با وج��ود هزينه هاي 
سرس��ام آور و مش��قات زياد ادام��ه می دهند. 
در س��ال جاري ب��ه  لطف بارش ه��اي رحمت 
الهي، توليد گندم از م��رز ۱0ميليون تن عبور 

كرده اس��ت و  نش��انه هاي خوبي براي عبور از 
بحران ه��اي احتمال��ي توليد گندم به  ش��مار 
مي رود، البته دولت مدعي اس��ت به  واس��طه 
مديري��ت و حمايت هاي��ش، تولي��د گن��دم 
ركوردشكني داشته اس��ت اما تخلف در وعده 
پرداخت مطالبات گندمكاران نش��ان مي دهد 
دولت هيچ نقش��ي در توليد گندم سال جاري 
نداشته است بلكه كارشكني هم از سوي دولت 

صورت مي گيرد. 
  تأخير غيرقانوني در پرداخت مطالبات 
تأخير دولت در پرداخت مطالبات گندمكاران 
در حالي است كه به گفته عطا هاشمي، رئيس 
بنياد ملي گندمكاران به مهر»بر اساس تبصره۲ 
قانون خريد تضمين��ي گن��دم، دولت موظف 
اس��ت تا ۲4س��اعت پس از تحويل گندم مبلغ 
آن را پرداخت كند. همچنين بر اساس تبصره3 
اين قانون در صورت تأخير در پرداخت، دولت 
بايد بر اساس نرخ س��ود ميان مدت اعلام شده 
از س��وي بانك جريمه ديركرد ب��ه گندمكاران 
بپردازد«، بنابراين دولت براي جبران تأخير در 
پرداخت مطالبات گندمكاران، بايد سود آن را 

نيز محاسبه و پرداخت كند. 
  اذعان به چالش پرداخت مطالبات

محمدج��واد عس��گري، رئي��س كميس��يون 
»كشاورزي، آب، منابع طبيعي و محيط زيست« 
اخيراً اذعان كرده است: »امس��ال در پرداخت 
بموقع اي��ن مطالبات ب��ا چالش هاي��ي مواجه 
ش��ده ايم. مكاتبات بس��ياري نيز در اين زمينه 
داشتيم تا پرداخت پول گندمكاران تسريع شود. 
توليدكنندگان امسال سنگ تمام گذاشتند و ما 
مسئولان نتوانسته ايم پاسخ خوبي به خدمات 
آنها بدهيم. دس��تگاه هاي متولي بايد نس��بت 
به پرداخت پول و خس��ارت گندم��كاران اقدام 
كنن��د.« وي همچنين گفته اس��ت: »در حوزه 

تقنيني اقدام��ات خوبي ص��ورت گرفته و فضا 
براي توس��عه و افزايش توليد فراهم شده است. 
يكي از اين اقدامات ش��وراي قيمت گذاري بود. 
در گذش��ته اگر بنا بود محصولي قيمت گذاري 
ش��ود، در ش��وراي اقتصاد تصميم��ي از بالا به 
پايين گرفته مي شد، ولي در حال حاضر اينگونه 
نيست و تصميم گيران در واقع همان كشاورزان 
و دست اندركاران بخش كشاورزي هستند. اگر 
چه تشكيل شوراي قيمت گذاري اتفاق خوبي را 
رقم زد اما ايراداتي نيز ب��ه آن داريم. چرا برخي 
دولتمردان در اين ش��وراي مه��م حضور پيدا 
نمي كنند؟ و ديگر اينكه به مصوبه شورا توجهي 
نمي شود. امروز اگر به زحمات توليدكنندگان 
توجه نكنيم، اشتباه بزرگي كرده ايم و حق الناس 

است و بايد پاسخ دهيم.«
اي��ن اظهارات در حالي اس��ت كه ن��رخ خريد 
تضميني گندم براي سال زراعي ۱40۱-۱40۲ 
در دو نوبت انجام و ۱5هزار تومان تعيين شد. 
همچنين براي س��ال زراع��ي جديد)۱403-

۱40۲(اين عدد ح��دود ۱۹هزارو500 تومان 
بوده كه هنوز از سوي وزير جهاد كشاورزي به 
عنوان رئيس شوراي قيمت گذاري محصولات 
كشاورزي اعلام رسمي نش��ده است. به گفته 
كارشناسان بر اساس مصوبات قانوني، قيمت 
3۲قل��م كالاي اساس��ي باي��د ۲۹ش��هريور، 
ي��ك هفته پ��س از نهايي ش��دن قيمت ها در 
ش��وراي قيمت گذاري محصولات كشاورزي 

)۲۲شهريور( اعلام رسمي و ابلاغ مي شد. 
  عذرخواهي رئيس سازمان

 برنامه  وبودجه
طبق گزارش ايرنا، داود منظور ديروز در حاشيه 
جلسه هيئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: »در تبصره۱4 بودجه حدود ۱04همت 
براي خري��د گن��دم پيش بيني ش��ده بود كه 

تاكن��ون ۱۱5هم��ت پرداخت انج��ام داديم. 
خريد زي��ادي انجام دادي��م و بايد ۱50همت 
پرداخت كنيم كه 40همت باقي مانده است.« 
وي خاطرنش��ان ك��رد: »ق��ول داده بوديم تا 
آخر ش��هريور تس��ويه كنيم، با توجه به اينكه 
مناب��ع لازم در بودجه پيش بيني نش��ده بود، 
مجوزهايي را ب��راي جابه جايي منابع و بودجه 
گرفتيم تا مناب��ع را جابه جا و ت��ا آخر مهرماه 
تمام مطالبات را پرداخت كني��م. براي تأخير 
در تحقق وعده هم از گندمكاران عذرخواهي 

مي كنيم.«
   عبور خريد گندم از مرز 1۰ميليون تن

همچنين طبق گزارش ايرن��ا، عليرضا مهاجر 
روز سه ش��نبه در مراس��م آغاز س��ال زراعي 
جديد)۱403-۱40۲(در جمع مس��ئولان و 
خبرنگاران كه به ص��ورت حضوري و وبيناري 
با استانداري هاي سراسر كش��ور برگزار شد، 
گفت: ام��روز خري��د تضميني گن��دم از مرز 
۱0ميليون و340هزارو۹۱4تن گذش��ت كه 
اين مهم با زحمت كشاورزان و دست اندركاران 
بخش كشاورزي محقق شده است. وي افزود: 
طبق آمارها در س��ال۱400 خريد تضميني 
گندم به س��ختي ب��ه 4/5ميليون تن رس��يد 
اما با وجود اينكه در س��ال۱40۱ خشكسالي 
شدت گرفت، ميزان خريد تضميني كشور به 
7/5ميليون تن رسيد و اين رقم افزايش يافت. 
به گفته وي، »خشكسالي بعد از خشكسالي« 
به مرات��ب از »خشكس��الي بعد از ترس��الي« 

سخت تر است. 
معاون امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي اظهار 
داشت: در س��ال زراعي جديد خريد تضميني 
گندم بيش از ۱0ميليون تن به دليل استفاده 
از بذرهاي مناس��ب بوده اس��ت، به طوري كه 
با كمك بخش تحقيقات كش��اورزي بيش از 
450هزارتن بذر مناس��ب آم��اده و در اختيار 

كشاورزان قرار گرفت. 
وي يكي ديگر از عوام��ل افزايش توليد و خريد 
تضميني گندم در س��ال زراعي را كه گذشت، 
اجراي طرح جهش توليد در ديم زارها و مبارزه 
بموقع با آف��ات، بيماري ها و اس��تفاده بموقع 
از نهاده ه��ا دانس��ت و تصريح كرد: اس��تفاده 
بهينه از كودهاي ش��يميايي مي تواند منجر به 
افزايش عملكرد ش��ود. مهاج��ر به كارگيري از 
دستورالعمل هاي فني و مهندسي به  خصوص 
در ديم زارها را از دلايل افزايش توليد برشمرد و 
گفت: با همكاري ستاد اجرايي فرمان امام)ره( 
بيش از هزارميليارد تومان تس��هيلات با يارانه 
4درصد در اختيار كش��اورزان ق��رار مي گيرد. 
وي افزود: كشت گندم، جو و دانه هاي روغني 
در اولويت كشت سال زراعي جديد قرار دارد، 
به طوري ك��ه در 6ميليون هكت��ار آن گندم، 
حدود ۲ميليون هكتار جو و س��اير محصولات 
مانند كلزا، گلرنگ، كاملينا و حبوبات كش��ت 

خواهد شد. 
  جمع بندي 

به  نظر مي رس��د جبران خسارت به كشاورزان 
با تأخير در پرداخت مطالبات شان با پرداخت 
س��ود تأخير و تس��ريع در  پرداخت مطالبات 
امكانپذير است. اميد است تا پايان مهر مطالبات 

گندمكاران پرداخت شود.

احمد آق /  مهر

 مجوز خانه مس�افر ب�ا پيگيري ه�اي وزارت 
مي�راث فرهنگ�ي، گردش�گري و صناي�ع 
دس�تي در كميت�ه تخصص�ي كميس�يون 
ثبت مح�ور  از  دول�ت  هيئ�ت  اقتص�اد 
ب�ه تأييد مح�ور تغيي�ر يافت�ه و در ص�ف 
بررس�ي و تصوي�ب در هيئت دولت اس�ت. 
نوروز امسال س��يدمصطفي فاطمي، مدير كل 
دفتر توسعه گردشگري داخلي با توجه به رزرو 
هتل ها در برنامه صب��ح  و راديو گفت وگو اعلام 
كرد: ظرفيت اقامتگاه هاي رسمي در مراكز ۱3 
استانِ اصفهان، بوشهر، چهارمحال وبختياري، 
خوزستان، سيستان وبلوچستان، فارس، قزوين، 
كرمان، گيلان، لرستان، مازندران، هرمزگان و 

يزد، بيش از ۹0درصد تكميل شده است. 
فاطمي ضمن اشاره به پيش بيني پذيربودن اين 
اتفاق به تعيين ش��هرهاي مكم��ل براي اقامت 
اش��اره كرد و گفت: هرم��زگان و بندرعباس و 
پارسيان تقريباً ظرفيت شان حدود ۱00 درصد 
اس��ت، ميناب ۹0 درصد، بستك 58 درصد، در 
بوشهر، گناوه و ديلم تقريباً ظرفيت شان تكميل 
است و جايگزين گناوه را بندر ريگ و جايگزين 
ديلم را شهر امام حسن و بوش��هر را برازجان يا 

همان دشتستان معرفي كرديم. 
آماري كه از س��وي مدي��ر كل دفتر توس��عه 
گردش��گري داخل��ي در آن زمان اعلام ش��د، 
تنها مربوط ب��ه اقامتگاه هاي ثبت ش��ده نظير 

هتل ها و مس��افرخانه هاي داراي مجوز بوده و 
خبري از ظرفيت خانه مس��افرها در محاسبات 
آن زمان گردش��گري نبود. پس از بررسي هاي 
هيئت مقررات زدايي، مجوز خانه مس��افر يك 
مجوز ثبت محور دانس��ته  ش��د و صدور مجوز 
خانه مس��افر تس��هيل گرديد. ثبت محورشدن 
مجوز خانه مس��افرها سبب شد ديگر صف هاي 
طولاني و پيگيري هاي مس��تمر صاحبان اينها 
براي گرفتن مجوز از بي��ن برود و به مرور زمان 
شاهد اضافه شدن خانه مسافرهاي داراي مجوز 
و در ادامه محاسبه  ظرفيت اين خانه هاي مسافر 

در آمارهاي گردشگري بوديم. 

حال وزارت مي��راث و گردش��گري در ماه هاي 
گذش��ته به دنبال تغيير مجوز خانه مس��افر به 
تأييدمحور اس��ت. اين بازگش��ت به گذشته را 
نمي توان در موقعي��ت كنوني توجي��ه كرد. با 
اينك��ه وزير گردش��گري طب��ق مصوبه هيئت 
مقررات زدايي موظف به ايجاد ظرفيت ۲00هزار 
خانه مسافر شده بود و اين ظرفيت هنوز به تحقق 
نينجاميده است، ولي خانه مسافرهاي بسياري 
توانس��تند مجوز خود را به ص��ورت ثبت محور 
دريافت كنند و تاكنون مش��كلي از جانب اين 

خانه مسافرها گزارش نشده است. 
طب��ق نظر مس��ئولان ح��وزه گردش��گري در 

هش��ت س��ال اخير از ميان متقاضيان فراوان 
دريافت مجوز خانه مسافر، 300هزار متقاضي 
داراي خانه مسافر فعال هس��تند و از ميان اين 
افراد تنها ب��راي ۲0هزار واح��د اقامتگاه مجوز 
خانه مس��افر صادر شده  اس��ت. به عبارت بهتر 
زماني كه مسئولان وزارت ميراث و گردشگري 
اعلام مي كنن��د ظرفيت يك ش��هر به صورت 
۱00 درصدي پر شده  اس��ت، در واقع بخشي از 
ظرفيت پذيرش مس��افر در خانه هاي مسافر را 
به كلي ناديده گرفته اند. طبق آمار اعلام ش��ده 
اگر تمام ظرفيت مشخص شده از سوي وزارت 
گردش��گري به طور كامل تكميل ش��ود، هنوز 
۲40هزار خانه مسافر در نظر گرفته نشده  است. 
اگر اين خانه هاي مس��افر نتوانند مجوز لازم 
را دريافت كنند، مجبور می ش��وند مانند قبل 
به ص��ورت غيرقانوني و با ايس��تادن در معابر 
پررفت وآمد شهرها كرايه داده شوند. طبيعتاً 
وقتي اجاره اي��ن خانه ها به ص��ورت ميداني 
انجام شود، امكان بررس��ي دقيق منازل براي 
متقاضيان اقامت در آنها وجود ندارد. همچنين 
تا زماني كه اجاره هاي ميداني وجود داش��ته 
باش��د، اطمينان از امنيت خانه ها و بهداشت 
خانه ها كاري بسيار س��خت خواهد بود. چرا 
آقاي ضرغامي به دنبال زيرزميني كردن اين 
كسب وكار است؟ چه كس��ي از پنهاني بودن 

كرايه خانه مسافرها سود خواهد برد؟

مجوز »خانه مسافر« در آستانه تأييدمحورشدن در هيئت دولت

فراسو

عذرخواهي  از گندمكاران
 معاون رئیس جمهور: بابت تأخیر پیش آمده در پول گندم  عذرخواهیم

تا پایان مهر همه مطالبات گندمكاران پرداخت می شود

وحیدعظیمنیا
  گزارش   یک


